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Blíží se kmenová porada. Při mnoha příležitostech se ozývají hlasy, že je málo příležitostí se 
vyjádřit k problémům, které je nutné řešit. Z toho důvodu by náčelnictvo chtělo využít příležitosti 
kterou tak velký počet účastníků jako je kmenová porada, nabízí. účastníci se budou moci 
přihlásit do jednotlivých diskusních týmů podle svého zájmu již v přihlášce. Každý tým povede 
moderátor se zapisovatelem. Rozprava bude vedena k návrhům na řešení jednotlivých 
diskusních problémů a rizika spojená s jejich řešením. Délka rozpravy bude 90 minut. Poté 
budou o výsledcích rozpravy podány plénu stručné informace. Záznamy pořízené v týmech 
budou předány pro další zpracování vybraným zpracovatelům. V průběhu rozpravy bude týmy 
navštěvovat koordinátor, jehož úkolem bude v případě potřeby zprostředkovat přenos 
společných témat. Náměty byly rozděleny do dvou okruhů: Všeobecné: � OS na prahu 
3. tisíciletí  � Systém výchovy ve kmeni OS  � Skautská paměť  � Kultura a estetika ve 
kmeni OS  � Činnost a život klubů; Odborné:  � Řízení a informace ve hnutí  � Uplatnění kmene 
OS mimo hnutí  � Vícegenerační a rodinný skauting  � Mezinárodní spolupráce kmene OS. 
Promysli si ještě před poradou, ve kterém týmu chceš pracovat, a s čím do rozpravy přispěješ. 
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Ze zápisu 2. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 14. 5. 1998 v Nymburce 
Přítomní: setra Adeéová, bratři: Ivo Slavíček, Stanislav Žalud, Karel Vurm, Václav Ludvík, Jiří Žáček, 
Julius Müller, Václav Kučera, Josef Kapras, Ivan Litomiský, Jaroslav Chládek, Miloš Gurecký, Jaroslav 
Reška, Zdeněk Kolečkář a Miloslav Moravec.  Omluveni: Vl. Obrátil, O. Majer a Fr. Uksa  (celkem: 15/3 
) 
Hosté:bratr František Bobek (ORJ Nymburk) 
1. Hodnocení 4. kmenového sněmu OS – BRATR SLAVÍ ČEK  
V rozpravě k průběhu sněmu vystoupili: 
• K nedostatku časového prostoru bratři Žalud, Kolečkář, Žáček a Chládek. 
• K průběhu a výsledku voleb sestra Adeéová, bratři Žáček, Ludvík a Žalud. 
• K lustracím členů náčelnictva OS hovořili br. Žalud, Kolečkář, Slavíček, Žáček a Ludvík. 

Úkol – 2 – 1  Průběžně přijímat , vyhodnocovat a uchovávat připomínky ke Statutu 
Kmene OS.       Odpovídá : bratr Obrátil  

2. Zpráva o jednání s vůdcem Fanderlikova oddílu  (FO) – BRATR SLAVÍ ČEK  
K jednání došlo na žádost vůdce FO bratra Brože – Nestle  (dne 7.dubna 1998 v Praze.) 
Předmětem jednání byla možnost začlenění FO do kmene OS. Oddíl mimo jiné požaduje 
právní subjektivitu.V rozpravě vystoupili bratři Chládek, Žalud, Žáček, Slavíček a Ludvík. 

Usnesení-2-1 
NOS pověřuje bratra Žaluda pokračováním v jednání s bratrem Brožem o organizačním 
začlenění FO do kmene OS. ( zahájeném dne 7.4.1998).                   Schváleno 10: 0: 1. 

3. Zpráva  o jednání se zahraničními delegacemi – BRATR SLAVÍ ČEK  
• Společného jednání dne 25. 9. 1998 v Moravské Třebové se zúčastnili za Slovenskou 

národní gildu bratři Vladko Václav a Václav Rubeš, za polské Bractwo Zawiszy Czarnego 
bratři Mgr.Franciszek Dębski a Wladyslaw Setniewski. Z naší strany se jednání zúčastnili 
bratři Vurm, Slavíček a Pavlán.  

• Předmětem jednání byl výhled  vzájemného styku a poznávání. 
• Pro letošní rok dohodnuta možnost setkání při příležitosti „EUROCOR 1998“ na Žarnovici 

(Slovensko) a naše účast na tematickém semináři historiků Polské národní gildy 
v Zakopaném ( Polské Tatry). 

4. Zpráva o vyúčtování  4.kmenového sněmu – BRATR  MORAVEC  
• Vyúčtování nákladů je hotovo, celkové náklady činily  32 000,- (podle předpokladu). 

Úkol – 2- 2 Všichni noví členové NOS převezmou protokolárně (písemně) funkce  
od svých předchůdců. Protokoly předloží náčelníkovi OS. 

5. Koncepce příští činnosti NOS – BRATR SLAVÍ ČEK   
• Důsledné delegování odpovědnosti. 
• Vytváření vlastních odborů  a pracovních skupin ( využít nezvolené kandidáty do NOS).  
• Dlouhodobý program realizace hlavních úkolů kmene OS. 
• Pravidelné hodnocení plnění programového prohlášení. 
• Pokračovat ve výjezdových zasedáních NOS. 
• Vytvářet župní poradní sbory. 
• Připravovat si své nástupce již od nástupu do funkce. 
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Úkol – 2- 3 Připravit úpravu Jednacího řádu NOS podle obdobných dokumentů ÚRJ 
(oddělit systematizaci NOS od JŘ). Odpovídá: br.Obrátil, pomoc br. Sýkora  

6. Kalendářní plán činnosti NOS – BRATR SLAVÍ ČEK  
• Zasedací dny užšího náčelnictva OS (MNOS) - 2.čtvrtek v měsíci , zahájení  v 11:00, 

jednací místo – prostory ÚRJ Praha, Senovážné náměstí. Ukončení jednání asi v 16:00.  
• 3. zasedání MNOS bude 11. června 1998 dle výše uvedených podmínek. 

Usnesení - 2- 2  
NOS schvaluje tento kalendářní plán pro rok 1998.   Schváleno 13: 0: 0 

7. Zbývající úkoly minulého náčelnictva – BRATR SLAVÍ ČEK   
• Familly Jamborette 1999 ( FJ). 
• Příručka OS. 
• Předání  řádu Syrinx 1. Třídy. 
• Krojové označení OS – nejsou připomínky ze strany orgánu ÚRJ. 

Úkol – 2 - 4  Předložit kompletní informaci o stavu příprav a naší případné účasti na FJ.  
Odpovídá: sestra Adeéová, pomoc bratr Vurm 

Úkol – 2 – 5  Navrhnout způsob využití připraveného textu příručky OS. 
Odpovídá: bratr Žáček 

Úkol – 2 – 6  Předání řádu Syrinx 1. třídy In memoriam zesnulé sestře Hynštové (ORJ 
Olomouc).     Odpovídá: bratr Žalud , pomoc bratr Reška  

Úkol – 2 – 7  Připravit  podmínky pro předání řádu Syrinx 1. třídy bratru Foglarovi  
(Praha).       Odpovídá : bratr Žáček  

8. Zpráva tiskového zpravodaje – BRATR ŽÁČEK  
• Předány přílohy ke sněmovému speciálu Kmenových novin. 
• Málo příspěvků a zpráv z klubů, okresů a žup. 
• Výzva k župním zpravodajům o příspěvky. 
• Žádost o souhlas náčelníka OS s nákupem disket typu ZIP – souhlas udělen, nejprve 

ověřit možnost získání disket  od ÚRJ. 
• Informace o možném zabezpečení tiskového střediska pro Kmenovou poradu.  

Úkol - 2- 8  Zpracovat  návrhy na vyznamenání členů minulého náčelnictva OS. 
Odpovídá : bratr Žalud  

Usnesení – 2 – 3 
Kmen OS bude pokračovat v akci „Zelená sedma“. Sledování  

aktivity cestou okresních zpravodajů OS.    Přijato 11: 0: 1 

9. Zpráva zpravodaje pro vzdělávání – BRATR  LUDVÍK  
• Objasnil záměr  : Cílem LŠ OS  je příprava činovníků kmene OS . 
• Rozpravy se účastnili  bratři Kolečkář, Žalud, Žáček a Slavíček  
Usnesení – 2 – 4 V roce 1998 bude realizován 1.ročník  LŠ OS . Schváleno 10: 
0: 2 

Usnesení – 2 – 5  LŠ OS je nedílnou součástí vzdělávacího systému OS.       (10: 0: 2)
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Usnesení – 2 – 6  NOS jmenuje  bratra Slavíčka  vůdcem LŠ OS. Schváleno: 9: 0: 1 

10. Zpráva zahraničního zpravodaje : BRATR VURM  
• Informace o akci Friesach. 

Usnesení – 2 – 7  NOS pověřuje  bratry Slavíčka a Vurma dořešením akce Friesach. 
Schváleno  9: 0: 1 

 
Ze zápisu 3. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 1. 6. 1998 v Praze 
Přítomní : setra Jiřina Adeéová, bratři Ivo Slavíček, Stanislav  Žalud, Karel Vurm, Václav Ludvík, Jiří 

Žáček, Josef Kapras a Miloslav Moravec. Omluveni: bratr Ota Veselý; host:br. Beránek 
Program schválen, kontrola úkolů provedena, připomínky k zápisu nabyly.        (celkem: 8/2 ) 

3. Zpráva náčelníka OS – BRATR SLAVÍ ČEK  
• ÚRJ schválila novelu Statutu kmene OS. 
• Zástupcem SO v NOS byl jmenován bratr Ing.Ota Veselý.  
• ÚRJ souhlasí s konáním LŠ OS 1998 Realizace je plně v kompetenci NOS. 
• Informace o průběhu Valného sněmu Junáka v Plzni: dobrá úroveň a kladné výsledky. 
• Informace o akci „Medzinarodowe spotkanie oldskautow“ pořádané 23.-25.října 1998 

polskou skautskou gildou Bractwo Zawiszy Czarnego a Radou Seniorow Z.H.P. 
v Zakopaném (RP). 

• Informace o akci „EUROCOR“ pořádané v Žarnovici (SR) Slovenským skautingem. 

2. Zpráva zpravodaje pro vzdělávání  - BRATR LUDVÍK  
• Na LŠ OS je přihlášeno 13 zájemců. 
• Bude zaslán dopis Slovenské gildě  s nabídkou účasti na LŠ OS.  
• Oslovení instruktoři LŠ potvrdili účast. 
• Předběžná schůzka instruktorského sboru LŠ OS bude 24.6.19098 v Praze na ÚRJ.  
• Příprava LŠ OS je hotová včetně technického zajištění. 
• Výši účastnických poplatků instruktorů vykalkuluje br. Moravec. 
• Doporučení pozvat na LŠ OS sestru Páleníkovou a bratra Vosátka - Přijato. 

Usnesení – 3 – 1 
NOS schvaluje ustavení vlastního odboru vzdělávání činovníků a jeho řízením pověřuje 
bratra Ludvíka. Dalšími členy OVČIN /OS potvrzuje sestru Pfeifferovou a bratra Beránka. 

Schváleno  7: 0: 0 
Úkol – 3 – 1  Zpracovat koncepci činnosti OVČIN/OS. Podat zprávu na  příštím zasedání 

NOS.         Odpovídá: br.Ludvík  

3. Zpráva zahraničního zpravodaje – BRATR VURM 
• Informace o akci Friesach. 
• Informace o Evropské konferenci ISGF v Lisabonu. 
• Náklady na vyslání 1 účastníka na Světovou konferenci ISGF v New Delhi  
činí 52 000,- Kč bez správních poplatků. 

• Informace o jednání se sestrou Vajnerovou ve věci Familly Jamborette. 
V rozpravě řešena otázka dopravy do Friesachu. Pomoc přislíbil bratr Žalud. 
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Usnesení – 3 – 2 
Pokračovat v přípravě naší účasti na akci Friesach. Dle výsledků jednání bratra Žaluda bude 
zvolena konečná varianta dopravy účastníků.    Schváleno 7: 0: 0 

Usnesení – 3 – 3   
Veškerý styk se Světovým ústředím ISGF je výhradní záležitostí náčelnictva OS .  
Bratr Ing.Vladimír Kopřiva svůj kontakt se Světovým ústředím ISGF uskutečnil z vlastního 
popudu a bez pověření náčelnictva OS.     Schváleno 7: 0: 0 

Usnesení –3 - 4    
Z dokladu ISGF čís.20/98 ze dne 19.3.1998 vyplývá, že členský příspěvek do ISGF nebyl 
uhrazen v plné výši, tj. 80 000,-BF.      Schváleno 7: 0: 0 

Úkol – 3 – 2  O neúplnosti úhrady členských příspěvků do ISGF pro rok 1998 informovat 
písemně hospodářský odbor ÚRJ.    Odpovídá: bratr Vurm  

Úkol -  3 - 3  Po splnění úkolu - 3 - 2  a následném projednání s hospodářským a zahraničním 
odborem ORJ zaslat Světové kanceláři ISGF omluvný dopis. 

Odpovídá: bratr Vurm  

Úkol – 3 – 4  Náš zástupce na Evropské konferenci ISGF v Lisabonu projedná možnost 
zastoupení naší delegace na Světové konferenci ISGF v New Delhi formou 
proxy. Oslovit delegace Rakouska, Lichtenštejnska a případně Dánska. 
Dohodnutou národní gildu písemně požádat a o této dohodě informovat 
Světovou kancelář ISGF.     Odpovídá: bratr Vurm 

Usnesení – 3 – 5   
NOS projednal, doplnil a schválil zprávu  zahraničního zpravodaje pro Evropskou konferenci 
ISGF v Lisabonu.       Schváleno  7:0:0 

Usnesení – 3 – 6   
NOS potvrzuje původní usnesení předchozího náčelnictva OS neúčastnit se Světové 
konference ISGF v New Delhi a zajistit zastupování kmene OS formou proxy. (7:0:0) 
Úkol – 3 – 5   Ověřit možnost kandidatury bratra Ing.Jiřího Navrátila z Prahy do Světového 

výboru ISGF.       Odpovídá:  bratr Slavíček 

Úkol – 3 – 6  Projednat v ÚRJ případnou spoluúčast kmene OS při přípravě Světové 
konference 2001.      Odpovídá: bratr Slavíček 

Úkol – 3 – 7  Zaslat dopisy  sestrám Angele Dernbach a Olze Vajnerové s požadavkem na 
písemné upřesnění nároků vůči NOS při přípravě zajištění FJ 99. Odpovídá: bratr Slavíček 

Usnesení –3 – 7  Pro nedostatek informací NOS nedoporučuje účast na Eurocoru. (7:0:0)  

Usnesení – 3 – 8    
NOS schvaluje předběžné složení delegace na Mezinárodní setkání v Zakopaném. 
Předpokládaná účast 5 osob.(Adéeová, Vurm, Prášek, Slavíček, Gurecký a Pavlán). (7:0:0)  

Úkol – 3 – 8 Telefonicky informovat polskou a slovenskou stranu o našem stanovisku 
k účasti kmene OS na EUROCOR Žarnovica (SR). Odpovídá: br. Slavíček 



 

 6  K m e n o v é  z p r á v y   �  
Úkol – 3 – 9  Informovat ÚRJ o účasti NOS na Mezinár. setkání OS v Zakopaném (RP) 

Odpovídá: bratr Slavíček  

Usnesení – 3 – 8    
NOS posoudilo protest kutnohorských oldskautů ve věci volby místonáčelní kmene OS a 
protože neshledalo žádné porušení platného Volebního řádu Junáka, protest odmítá. 

Schváleno 7:0: 0 
Úkol – 3 – 10   Odeslat písemnou odpověď na protest kutnohorských oldskautů ve věci 
volby místonáčelní.        Odpovídá: bratr Slavíček 

Úkol – 3 – 11  Navázání přímého styku s vůdcem Fanderlikova oddílu bratrem Brožem za 
účelem dořešení organizačního začlenění FO v Junáku.  Odpovídá: bratr Žalud 

4. Zpráva tiskového zpravodaje – BRATR ŽÁČEK 
Stanovisko k připravenému materiálu příručky OS : 

• vydat v rozsahu 600 výtisků.  
• v názvu neuvádět výraz „Příručka„ (neodpovídá obsahu); část nákladů uhradit 

předplatným. 
Podal informace o edičních řadách Kmenových novin OS. 

Usnesení – 3 – 9 
NOS bere na vědomí negativní výsledek lustračního osvědčení bratra Beránka a jeho 
závěr zveřejní v Kmenových novinách OS.  

Dodatek zápisu : 
Současně se zápisem ze zasedání NOS v Nymburce obdrželi všichni členové NOS 
4. pracovní návrh novely Řádu SYRINX. Případné připomínky k jejímu znění zašlete do 
15. července 1998 bratru Pavlánovi. Na jejich podkladě bude zpracován konečný návrh 
novely, který bude předložen ke schválení na zářijovém zasedání  NOS. 
 

 

Kalendá ř  akcí  NOS 1998 – 1999  
 

17. – 21.6.1998 3. evropská konference ISGF  Lisabon Portugalsko br.Vurm 
23. – 31. 8. Lesní škola OS Červený Hrádek br.Ludvík 
29.8. – 5.9. 2. středoevrop.setkání OS Friesach Rakousko br.Obrátil 
18. – 20.9. Zasedání ná čelnictva OS Rokycany  br.Uksa 
16.-18.10. Mezinárodní setkání OS Zakopané Polsko b r.Vurm 
říjen Mezinárodní seminá ř OS Tullnerbach Rakousko br.Vurm 
5.11. Zasedání užšího NOS Praha   
27. – 29.11. Kmenová porada OS Jihomoravská župa br . Obrátil 
29.12.-6.1.1999 19. světové Jamboree  Chile  
16. – 23.1. Europaforum OS Grossarl Rakousko br.Vur m 
21. -  26.2. 22. světová konference ISGF  New Delhi Indie  
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3. EVROPSKÁ KONFERENCE ISGF - LISABON 

ISGF sdružuje více jak 40 
členských organizací 
dospělých skautek a skautů 
z celého světa. Portugalsko 
letos slaví 500. výročí 
objevení námořní cesty do 

Indie  Vasco da Gamou. Proto byla 
konference právě  v Portugalsku. Účastnilo 
se jí 105 delegátů z 25 zemí. Za světové 
ústředí ISGF zde byli prezident Miles 
Kinchin a generální tajemnice Naic Pirard. 
Naší delegaci tvořili s. Jana Skácelová a 
právě zvolený zahraniční zpravodaj br. 
Karel Vurm. Heslem konference bylo: 
„Skauting pro dospělé. doplněný aktivním 
skautingem“. Vůdčí myšlenkou konference 
bylo hledání zákonitostí dalšího rozvoje 
ISGF a jeho oživení mladými lidmi a 
podpora mladého hnutí. Pro koordinaci byl 
utvořen Evropský výbor složený ze 
zástupců subregionů severní, jižní, střední 
a západní Evropa. Středoevropský je 
složen z oldskautských organizací České 
republiky, Lichtenštejnska, Rakouska, 
Německa, Švýcarska, Slovenska, 
Maďarska a Rumunska. V nejbližší době 
bude rozšířen o Polsko a Slovinsko, dále 
budou navázány kontakty s pobaltskými 
republikami a Ukrajinou. Náš region bude 
v Evropském výboru zastupovat s. Rösle 
Frick z Lichtenštejnska. Naše delegace 
podpořila přijetí polských oldskautů.  

POSELSTVÍ K  KE DNI SPOLEČENSTVÍ  
Předseda Světového výboru ISGF br. 
Miles Kinchin zaslal své poselství, jak se 
sám vyjádřil: „...předtím, než tuto funkci 
předám v Indii“. Vyzval v ní členské 
organizace k účasti na 22. světové 
konferenci, která se má konat v únoru 
příštího rok v New Delhi v Indii. Mimo 
jiné zdůraznil, jak důležité je věnovat 
pozornost zvýšení počtu mladých lidí do 
hnutí a potřebu umět jim naslouchat.  

2. SETKÁNÍ NÁRODNÍCH GILD ISGF - FRIESACH 
Koncem srpna bylo v Rakousku zahájeno 
týdenní setkání 160 účastníků z 15 zemí. 
Místní gilda pro účastníky připravila velmi 
zajímavý program. Náš kmen zastupovala 
desetičlenná delegace.  

22. SVĚTOVÁ KONFERENCE NEW DELHI , INDIE  
Vzhledem k vysokým nákladům na cestu 
se náš kmen této konference  ISGF 
nezúčastní. Zastupovat nás bude delegace 
rakouských oldskautů, Pfadfinder - Gilde 
Österreich.  

19. SVĚTOVÉ JAMBOREE MONDIAL  - CHILE  
Jak jste mohli číst 
podrobněji ve Skautingu, 
naše výprava doposud 
nemá zajištěny potřebné 
finance. Z toho důvodu 
se na náš kmen obrátila 
hospodářka výpravy ses. 
Vl. Navrátilová. Uvádíme 
doslovné znění dopisu: 
Vážený bratře 

náčelníku,  
obracím se o pomoc kmene OS při 
finančním zabezpečení účasti skautů na 
světovém skautském jamboree v Chile.  
Situace je následující:  
ÚRJ pro zabezpečení PR Junáka navázala 
písemnou smlouvu s agenturou Kairos 
téměř před 2 lety. Bohužel, přestože 
smlouva je pro naši stranu výhodná v tom  
směru, že v případě neúspěchu jdou 
všechny náklady k tíži agentury, je pro nás 
nevýhodná tím, že agentura není zavázána 
obstaráním finančních prostředků jinak, 
než vlastním jménem. 
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Za období dvou let spolupráce se sice 
zdařily některé akce agenturou zajišťované, 
ale následný efekt, tj. „přilákání“ sponzorů 
byl z tohoto pohledu neúspěšný. V případě 
jamboree se podařilo zajistit pouze snížení 
ceny letenek o 10 000,- Kč. Protože 
jamboree se neodvratně blíží a protože jsme 
udělali všechna opatření na snížení nákladů, 
které jsme schopni ovlivnit, zůstává i nadále 
finanční situace vážná.  

Kmen OS prosím o následující pomoc: 
�Vyhledat v rámci ČR bývalé nebo současné 
členy Junáka , kteří jsou z titulu svého 
zaměstnání nebo profese: přímo zúčastněni 
na řízení soukromých firem, vykonávají 
významné funkce v těchto firmách, jsou 
známými osobnostmi veřejného života a 
z tohoto titulu mají kontakty. �Oslovit tyto 
členy s prosbou o pomoc při zajištění 
sponzorů (po dohodě s Ing. Zelinkovou 
uvolnit pro zajištění kontaktů 1 telefonní 
linku na ÚRJ) � Z těchto důvodů vytvořit 
databanku potencionálních sponzorů nebo 
kontaktních členů. � Ve spolupráci 
s hospodářským odborem oslovit vytipované 
firmy a při kladené odpovědi ihned zajistit 
kontakt s dárcem, případně podat bližší 
informace o projektu, zaslat děkovný dopis 
atd.  

Z vlastních zkušeností vím, že ve většině 
případů není hlavním problémem obstarání 
peněz, ale zajištění potřebného počtu lidí. 
V tom případě by bylo nutné zabezpečit  cca 
5 až 10 oldskautů a to na práce:  

� telefonisty 
� zapisovatele do PC  
� korespondenty na psaní dopisů na PC 
� kopírování a odesílání pošty.  
Děkuji náčelnictvu kmene OS za seznámení 
s návrhem a doufám, že společnými silami 
se nám podaří přispět našim mladším členům 
nejen k cestě na jamboree, ale i k trvalým 
celoživotním zážitkům, které poznali na 
minulých jmboree naše sestry a bratři 
oldskauti. Se skautským pozdravem  
Vlaďka Navrátilová Olomouc, 10. 9. 1998  

Dodatek: náčelnictvo OS, na svém zasedání 
v Rokycanech vybralo 1020,- Kč a vydalo 
paralelně k této žádosti výzvu členům a 
klubům ke sbírce. Vybrané částky bude 
možné předat na kmenové poradě v Polné. 
Nejvhodněji s přehledem dárců, aby jim 
mohlo být předáno poděkování  

BYLI JSME VE SKANDINÁVII  
Po třech spanilých jízdách k Atlantiku do 
Francie, Nizozemí a Anglie a loňské cestě 
do Slovinska bylo v programu naší cesty 
letos nahlédnutí do Království Dánského 
Švédského a Norského, s poznáním jejich 
metropolí. Hlavním lákadlem bylo poznání 
opěvované severské přírody. Řečeno jedním 
dechem - nezklamala nás. Často a stále 
znovu jsme obdivovali nedotčenost a čistotu 
norských bystřin, lesů, luk, horských planin i 
nádherných fjordů. Navštívili jsme i další 
známá místa, v Dánsku mimo Kodaň, město 
Roskilde, jako vzpomínku na „naši“ 
královnu Dagmar, muzeum stavby  lodí 
starých Vikingů. Ve Švédsku vedle 
Stokholmu, metropole ležící na 13 ostrovech 
s památnou radnicí, kde jsou udělovány 
Nobelovy ceny. Uppsala, staré univerzitní 
město, nám poskytlo prvý odpočinek. Oslo a 
můstek Holmenkolen, velmi známé dějiště 
zimních sportů  a olympijských her, jež je 
téměř posvátným místem sportumilovných 
Norů. Další dny jsme putovali královstvím 
skřítků -trollů, kteří střeží klid nádherných 
vodopádů Veringfoss i věčných ledovců 
Boyenbreen a Briksdalsbreen, střežili jurty 
pastevců sobích stád, sněhové pláně pod 
Dalsnibou, tundru a krásnou vyhlídku na 
fjord Gerangeru. Starali se i o odpočinek 
znavených účastníků na naší poslední „štaci“ 
v místě 14. jamboree Nord - Jamb.
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� Západočeská župa  
� V červenci naše župa otevřela skautské 
tábořiště STAN - HENGE v Míšově (Brdy) 
na soukromém pozemku br. Ing. Jaroslava 
Maška - Hadžiho. Informace podá na své 
adrese 300 00 Plzeň, Jiráskovo nám. 19 
� Letos o prázdninách pořádaly v naší 
župě letní tábory kluby OS Plzeň - sever, 
Plzeň - jih a Rokycany.  
� V září se uskutečnilo již 47. pravidelné 
zasedání poradního sboru okresních 
zpravodajů župy. Zasedání jsou svolávána 
župním zpravodajem pravidelně každý 
měsíc.  
� Župa organizuje pravidelná meziklubová 
setkání. Účelem návštěv je vzájemné 
informování o programech klubů a 
vhodných činnostech vhodných pro starší 
členy a členky OS. Současně tato setkání 
přispívají k navázání trvalé meziklubové 
spolupráce a současně umožňují seznámení 
s historickými a jinými zajímavostmi 
navštěvovaných míst.  
� Na listopad t.r. připravujeme seminář o 
vzniku a historii kmene OS. Informace 
podá br. RNDr. Jaromír Sofron, 330 02 
Dýšina - Nová Huť, Lesní 79. 

TRADIČNĚ V NOVOSEDLECH  
� (Novosedly) V září roku 1995 pozvali 
strakoničtí OS na přátelskou návštěvu 
oldskauty z Tábora na svou základnu do 
Novosedel. Nikdo tehdy netušil, že se tato 
setkání stanou tradičními. Později se 
přidali oldskauti ze Spáleného Poříčí, se 
kterými jsme se seznámili díky 
rozhlasovému pořadu „A léta běží“. 
V loňském roce se na srazu sešlo přes 
padesát účastníků. Letošní příprava srazu 
byla velmi důkladná. Bratři se ujali 
technické přípravy, sestry nákupu a 
přípravy občerstvení. Kromě sladkého u 
slaného pohoštění byl připraven i 
buřtguláš. Novinkou letos byly „utopenci“. 

Starosti jsme měli i s počasím; předpověď 
nebyla příznivá, ale skutečnost předčila 
naše přání.  
Mezi prvými přijeli táborští, za nimi 
výprava ze Spáleného Poříčí, z Blatné, 
Volyně a z Bechyně. Přestože se několik 
pozvaných omluvilo, sešlo se nás na 
šedesát s nezbytným doprovodem několika 
pejsků  
Sraz byl zahájen vztyčením vlajky, se 
znakem mezinárodních gild na modrém 
poli. a skautskou hymnou. Prachatický br. 
Navik zaťal sekeru, obřad byl zakončen 
dekorováním vlajek pamětními stuhami. 
Tříčlenné hlídky vybavené průvodkami 
postupně absolvovaly: střelbu ze 
šipkometu, srážení kuželek zavěšeným 
míčem, hod váčkem do kruhu, hod kroužky 
na vodorovné břevno, hlídky musely 
poskytnout první pomoc při zlomenině a 
umělém dýchání, uvázat tři uzly. 
Nejatraktivnější disciplína byla střelba 
„kostkometem“ na tři cíle. Některé úkoly 
byly dost obtížné, účelem však bylo 
vyzkoušet své možnosti a pobavit se. Po 
soutěži přišel všem k chuti buřtguláš, za 
který jeho kuchařky sklidily velkou 
pochvalu. Krátkou návštěvou nás poctil 
také bratr Talián, čestný člen klubu a 
starosta Novosedel a dvě sestry Červeného 
kříže. Vůdce hostitelského klubu u 
táborového ohně vyhlásil výsledky, předal 
diplomy a pamětní lístky, následovalo 
vzájemné předání dárků, většinou hezké 
rukodělné výrobky. Oldskauti z Poříčí 
předvedli pásmo vyprávění a zpěvu o 
jejich skautování. následoval zpěv a 
několik vtipných výstupů a zpěv 
předříkávané písně „Smrčky posekali“. 
Oheň dohořel, v kruhu zazněla píseň „Tak 
dávno již“, vlajka sjela se stožáru, po 
večerce u aut jsme si dali slib: za rok 
nashledanou.   (Herma) 
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� NÁVŠTĚVA U ZLÍNSKÝCH   OS 
 (Zlín) Na 16. dubna byla svolána pracovní 
schůzka vedoucích klubů OS v okrese 
Zlín. Schůzka se uskutečnila v klubovně 1. 
klubu OS Zlín. Z jedenácti pozvaných, 
pracujících na okrese, se sešlo sedm 
zástupců. Na programu byla široká 
vzájemná informace o současném dění 
v našem hnutí; mluvilo se o věcech, které 
nás zajímají, bolí i na které jsme hrdí. A 
jsou mezi námi kluby, které se mohou svou 
činností chlubit. Na pořadu byly i 
záležitosti týkající se nadcházejícího 
kmenového sněmu. 
� Hlavním tématem bylo užší navázání 
činnosti mezi jednotlivými kluby. Jako 
nejvýznamnější akci v tomto roce se 
pokusíme zorganizovat potlach s co 
největší účastí členů. Na našem okrese je 
v klubech na 193 členů. Doufejme, že se to 
podaří.    
 (Hubáček) 

� NÁVŠTĚVA UHERSKOBRODSKÝCH OS 
� (Zlín) Po přivítání se rozproudila čilá 
debata o naší činnosti. Při prohlížení 
kronik jsme si nejen zavzpomínali, ale také 
vyměnili své zkušenosti a zážitky. Shledali 
jsme, že naše činnost i zájmy jsou velmi 
shodné a že naše kluby žijí bohatou 
skautskou činností.  
� Po malém pohoštění jsme zajeli na 
návštěvu našeho tábořiště v Zeleném údolí 
u Želochovic, kde bylo uspořádáno již 
několik táborů našich skautů za pomoci 
členů našeho klubu OS.  

� Při ohníčku br. Chlud seznámil naše 
hosty s nejstarší historií tohoto území až do 
doby roboty a selských bouří v minulém 
století. V následující zábavě nám čas až 
moc rychle uběhl. Vzpomínání jsme si 
ochutili opékáním špekáčků, které nám 
chutnaly zase tak, jako za dávných časů. 
Čas byl nemilosrdný, a tak ještě pár 

fotografií do kroniky a slib, že si setkání 
určitě někdy a někde zopakujeme.  

� PUTOVÁNÍ OS ZLÍN DO PRAHY  
(Zlín) Na jedné naší pravidelné schůzce 
padl návrh. Zajeďme se podívat do Prahy. 
Po krátké debatě to bylo přijato. 
Organizace se ujal br. Stöhr. Termín byl 
stanoven na květen. Spát se bude ve 
středisku Lípa v Roztokách u Prahy.  
� Na sraz na nádraží v Otrokovicích se 
nedostavila jedna sestra. Vlak byl 
neúprosný, dále vše klapalo, včetně počasí. 
V Roztokách nás čeká šok, ani ve snách 
nás nenapadlo jakým komfortem budeme 
obklopeni. Čistá ubytovna, teplá voda, 
kuchyň, krytá jídelna a pěkné okolí. Naše 
spokojenost vyústila do rozhodnutí 
prodloužit náš pobyt na pět dnů. Další 
překvapení nás čekalo, objevila se 
pohřešovaná sestra.  
� Při pobytu jsme prošli skoro celou 
historickou částí města a načerpali síly 
z její nové krásy. Uskutečnili jsme ještě 
jednu „lahůdku“, navštívili jsme Levý 
Hradec, kde jsme zhlédli kostelík sv. 
Klimenta, pozůstatky rotundy založené 
knížetem Bořivojem v r. 874. S celou 
historií místa i s restaurovanými malbami 
nás zasvěceně seznámila paní Dobošová, 
které patří dík za restaurování maleb. Náš 
jsme vyjádřili společným darem na opravu 
starých varhan.  
� Naše díky patří br. Čermákovi a sestrám 
Bábové a Chrudimové z  roztocké skautské 
základny.  
� Výprava skončila, všichni se vrátili 
zdrávi a plni dojmů. Nyní nezbývá, než 
vymyslet další zajímavou akci. Abychom 
naplnili i heslo „Sloužím“, čtyři členové 
našeho klubu pomáhali na okresním kole 
Závodu vlčat a světlušek v Napajedlích.  
     (Hubáček) 
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� ZDAŘILÉ SETKÁNÍ  
(Hradec Králové) Klub OS při 1. středisku 
navázal před dvěma lety přátelské kontakty 
s OS klubem v Lovosicích. Letos koncem 
května naše dosavadní styky vyvrcholily 
dvoudenním zájezdem 13 hradeckých 
oldskautů do Lovosic, kde manželé 
Janotovi spolu s dalšími lovosickými se 
postarali o bohatý program. Prohlédli jsme 
si Muzeum českého granátu, vyšplhali se 
za slunného počasí na hrad Haznburk 
s nádherným rozhledem na České 
středohoří, prošli se zámeckým  parkem 
v Libochovicích, rodišti J. E. Purkyně. 
Večer ve vzorně uklizené klubovně, dík 
patří i mladším členům střediska - byl 
naplněn společným povídáním, 
prohlížením kronik, promítáním 
zajímavých regionálních i skautských 
videozáznamů a veselým zpěvem při 
kytaře. Přijeli i přátelé z Litoměřic, přišel 
vůdce střediska. V klubovně jsme si mohli 
připravit večeři i snídani, nocleh v místním 
domově mládeže byl perfektní. Druhý den 
nám náladu nezkazil ani pořádný liják, 
dopoledne jsme věnovali památkám 
Litoměřic a prohlídce galerie a muzea. Při 
páteční cestě se naše tři auta zastavila ještě 
v Mělníku na krátkou prohlídku zámku. 
Děkujeme našim skautským přátelům 
z Lovosic za krásné zážitky i mnohá 
poznání a těšíme se, až oni navštíví nás 
v Hradci Králové.           (Pam)  

VÝROČÍ ZALOŽENÍ 14. KLUBU OS 
(Karlín) Již v březnu 1968 jsem rozeslal 
bývalým skautům v Karlíně oznámení, že 
brzy zapálíme společnou táborovou vatru. 
V průběhu května 1968 byl svolán za OS 
Ing. Vl. Divišem a Edou Markem PRVNÍ 
KLÁN do Domu mládeže na Karlínském 
náměstí. Na této schůzce jsme si 
připomněli splnění slibu, který jsme si dali 
před 19 lety, sejít se v den tehdejšího 
zákazu naší činnosti. A tak v den výročí 
10. června 1968 se sešla bývalá vlčata, 

starší o dvacet let, aby založila svůj 
oldskautský klub s tradičním číslem 14. 
Uvádím krátkou vzpomínku na 30. výročí  
založení 14. klubu OS a 50. výročí 
rozpuštění smečky vlčat a skautů v Praze -
 Karlíně. Je v tom něco symbolického, náš 
klub nyní užívá číslo 514, které obsahuje 
naši tradiční čtrnáctku.   
  (Eda) 

� POUŤ DO RAKOUSKÉHO MARIAZELL  
� (Strakonice) Zájezd do tohoto poutního 
města pořádal 12. května Svaz tělesně 
postižených. Strakoničtí OS s radostí 
přijali nabídku několika volných míst.  
� Na srazu chyběli dva účastníci, Láďa a 
Eva, kteří naši účast zprostředkovali. 
Naštěstí nás zastihli na nádraží. Po celou 
cestu nás průvodkyně seznamovala se 
zajímavostmi míst, kterými jsme projížděli. 
Hraniční přechod v Dolním Dvořišti i 
rakouském Wullowitzu jsme projeli bez 
čekání. 
� Nezbytná zastávka na občerstvení na 
příjemném parkovišti se trochu protáhla a 
tak jsme k cíli naší cesty dojeli 
k polednímu. Mariazell se nachází na 
severním výběžku štýrského pomezí 
obklopené horami, z nichž jsme si 
zapamatovali jen Ötcherr.  
� Městu vévodí chrám s dvěma barokními 
a prostřední gotickou věží, je zasvěcen P. 
Marii Zellské. Té se připisuje zázračná 
moc uzdravovat nemocné nebo neštěstím 
postižené věřící. Na paměť toho jsou na 
přilehlých schodištích chrámu četné obrazy 
zobrazující výjevy pomoci P. Marie. 
Dodnes se věří v zázračnou moc pramene 
vody, který vyvěrá na dvou místech vedle 
chrámu. Interiér kostela je bohatě 
vyzdoben: stříbrný oltář věnovaný synem 
císaře Karla VI. - Emanuelem, bohaté 
štuky, řezbářské práce na zpovědnicích; ve 
vedlejší svatyni zapalují poutníci svíčky. 
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� Po prohlídce okolí chrámu nás čekalo 
další zastavení u nedalekého jezera Erlauf 
s průzračně zelenou vodou. Pak jsme 
pokračovali na sever k městu Melk 
ležícímu u Dunaje. Tam jsme si prohlédli 
zvenčí rozsáhlý benediktinský klášter. 
V tomto areálu je nejkrásnější chrám 
zasvěcený apoštolům Petru a Pavlovi, 
s kopulí vysokou 64 m, která měla 
konkurovat chrámu sv. Petra v Římě. 
Prohlídka, i když pouze přes skleněný 
paraván, v nás zanechala hluboký dojem. 
V podvečer jsme se podle Dunaje rozjeli 
k městu Krems a dále na Zwetll. Odtud 
byly již blízko hranice v Gmündu a 
Českých Velenicích, kde byla naše 
poslední zastávka na zahnání žízně po 
horkém dnu. Domů jsme dojeli téměř o 
půlnoci; všichni byli spokojeni s obsahem 
výletu, výkonem průvodkyně i řidiče.  

� BOHATÝ ŽIVOT . 
139. klub OS v Táboře se může pochlubit 
příkladně bohatým klubovým životem.  
� (Tábor) Turistickou sezónu klubu jsme 

zahájili velkým táborovým ohněm na 
den patrona skautů sv. Jiří. Další oheň 
jsme zapálili i na čarodějnice. 

� Pomohli jsme táborským turistům zřídit 
občerstvovací stanici při akci pro 
postižené děti. 

� Navštívili jsme ve spolupráci klubu OS 
Pelhřimov Muzeum kuriozit a v jejich 
klubovně si pobesedovali. 

� Na trase Želeč, Třebiště, Roudná jsme 
navštívili chráněnou kouzelnou louku, 
kde kvete „devatero kvítí“, jako starček, 
nebo přeslička bahenní apod.   

� Tradiční každoroční putování za 
Ďáblíkem bahenním skončilo příjemným 
vykoupáním v Knížecím rybníce, 
bohužel tato vzácná rostlina byla téměř 
odkvetlá. 

� Sluníčko nás vylákalo na další tradiční 
akci, návštěvu skautské mohylky 
v Příběnicích. Na patnáctikilometrové 
túře proti toku Lužnice nás však stejně 

liják a kroupy zastihly. Došli jsme 
všichni, s paraplaty. 

� Nezapomněli jsme na tradiční návštěvu 
soukromého dětského domova v Úraze. 
V minulosti jsme tamním dětem 
organizovali výlety a přispívali na ně. 
Děti sice vyrostly, ale my k nim rádi 
zajdeme. 

� Kratší trasy nás vedly i k některým 
členům na chalupy a chaty. Hledaly se 
houby, trhaly třešně, házely šipky, 
porážely kuželky i opékaly špekáčky.  

� Největší akcí tohoto roku byla červnová 
návštěva klubu OS Strakonice u nás. 
Zúčastnilo se 43 oldů, přijel i jihočeský 
„župan“ br. Ivan Litomiský. Hosté si 
prohlédli barokní klášter Klokoty, 
položili květy na hrob zakladatele 
táborských skautů br. E. Chalupného, a 
navštívili hrob prezidenta Dr. E. Beneše 
a jeho paní Hany v Sezimově Ústí. Ve 
skautském areálu posíleni 
bramboračkou, kávou a pečivem od 
táborských sester jsme zahájili veliké 
sportovní klání dvou pětičlenných 
mužských  a ženských  družstev. 
Závodilo se v házení šipek, tenisákem 
na láhve, hadrákem do bedny, 
skautským kloboukem na tyč, a 
nechyběla ani střelba z kuše. Pro 
zpestření byla soutěž doplněna 
skládáním geometrických tvarů, a 
nakonec loupáním jablka podle 
pelhřimovských kuriozit, kde je uložena 
slupka 14 m dlouhá. Zástupce 
táborských mužů, br. Eda Pelikán 
naloupal poctivých 147 cm, a to levou 
rukou. Zvítězili táborské ženy a 
strakoničtí muži. Odveta se bude konat 
v září v Novosedlech. Déšť nás zahnal 
do 
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malé klubovny, kde jsme namačkáni jako 

sardinky vesele zpívali. Strakoničtí 
přivezli jako dárek vyšitou vlajku ISGF, 
my jim věnovali list do kroniky 
s táborskými motivy. Setkání se 
vydařilo, vyšel i článek v regionálním 
tisku.  

A ještě o práci našich pletacích oldskautských 
babiček 

� Táborské sestry OS zhotovily rukodělné 
výrobky pro český stánek na 
regionálním setkání OS v rakouském 
Friesachu. Šlo o vyšívané a paličkované 
obrázky, dále vyšívané a háčkované 
prostírky, ozdoby ze dřeva i kůže, 
jehelníčky, skautské maňásky, krojované 
panenky ap. Doufáme, že se bude vše 
dobře prodávat. 

� Využily jsme též výzvy DK Boty, botky, 
botičky k vykonání dobrého skutku a 
pustily se do zhotovování dětských 
přezůvek. Špatné a deštivé počasí nám 
poskytlo dost času k pletení, šití i 
háčkování. Už dnes, kdy není ještě akce 
uzavřena, může říci, že bude 40 párů 
všech velikostí. 

� Na žádost ORJ vyšila putovní vlajku pro 
krajské kolo závodu vlčat a světlušek 
v Opařanech sestra Jančíková. Před 
několika lety vyšila obdobnou vlajku 
pro obvodní kolo sestra Vrůblová 
z Bechyně. 

SRAZY „PRASKAUTŮ“ 
(Kolín) Náš klub při 6. přístavu - Slanečci 
Kolín, svolává pravidelně každý rok 
mimořádný sraz nejen registrovaných OS, 
ale i těch, kteří kdysi byli členy našeho 
přístavu, ale bydlí mimo Kolín nebo 
z různých důvodů nejsou registrováni. 
Velmi se nám osvědčilo samostatně 
svolávat „praskauty“, kteří skautovali do 
roku 1950 a ty, kteří skautovali v letech 
1968 až 1971. Bývají to velmi příjemné 
chvíle plné společného vzpomínání, 

starých písniček a vzájemného vyprávění o 
životě současném. Letos proběhnou srazy 
na přání „osmašedesátníků“ ještě v září a 
na rozdíl od let minulých u táborového 
ohně. V případě špatného počasí proběhne 
vše v klubovně u krbu.          
(Jikra) IX.  ROČNÍK MEMORIÁLU BR . 
PLAJNERA  
(Holešov) V sobotu 30. května t.r. se 
tradičně uskutečnil IX. ročník Memoriálu 
prof. Rudolfa Plajnera na tradiční trase 
Tesák - Hostýn. Tuto akci zabezpečilo 
společně středisko Junáka, klub OS a SPJ 
Holešov. Účast na tomto vzpomínkovém 
pochodu byla jako obvykle početná. 
Zúčastnilo se téměř 300 sester, bratrů a 
příznivců skautingu. Počasí bylo této akci 
příznivé a jak se zmínil br. Nosek - Windy  
z ÚRJ ve zpravodaji ZIPSSu (čís.2/98) 
„provázela“ pochod nádherná krajina 
Hostýnských vrchů. Toto vše povzbuzuje 
pořadatele Memoriálu, aby uspořádali další 
ročník.    (Štěpán) 

DÁREK K 80. NAROZENINÁM   
Na posledním náčelnictvu v Rokycanech 
mi přinesl br. Havel Šmíd, člen místního 
klubu OS, ukázat velmi zajímavé skautské 
pamětihodnosti. Původní tiskopis 
z počátku dvacátých let nevyplněné 
„Přihlášky klubu do Odboru Old skautů při 
Svazu skautů republiky Československé“, 
která má ve svém záhlaví razítko odboru 
OS. Dále dopis tradičního vůdce 1. klubu 
OS, jak bývalo tehdy zvykem Láďu Karla 
označovat, ve kterém posílal do Rokycan 
sérii kreslených pohlednic. Dopis je 
datován 15.11.1922 a opatřen razítkem. Po 
digitálním vyčistění vypadají razítka takto: 
   Gog  
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Počet oddílových, klubových, střediskových 
časopisů se nejen zvětšil, ale současně se 
zvýšil počet výtisků. Zlepšujme s jejich úrovní 
také úroveň jejich jazyka. 

GRAMATIKA PRO SKAUTY  
Každá hra má svá pravidla. Stejně tak i 
čeština má regule, které jsou závazné i pro 
skauty.Ve skautském názvosloví se často 
vyskytují slova vůdce a rádce. 

Neobvyklá je tu koncovka  -ce. Takových 
podstatných jmen rodu mužského není 
příliš (soudce, obhájce, dárce, plátce ad.) 
Při skloňování k těmto slovům podle 
současných pravidel žádný háček neplatí 
Pátý pád tedy zní: 

bratře vůdce,  bratře rádce 
a ne jinak. Asi nás na nepravou cestu svádí 
podoba s podstatnými jmény mužského 
rodu s koncovkou -ec  Tam ovšem v pátém 
pádě háček patří. Tedy: otče, chlapče, 
lovče, střelče, ševče ad. 

Každý živý jazyk se vyvíjí, mění se i 
gramatická pravidla. Možná, že za nějaký 
čas budou připouštět háček i u zmíněných 
slov s koncovkou  -ce. Ale zatím tomu tak 
není a ještě dlouho nebude. Nám nezbývá 
nic jiného, než nepředbíhat dobu a dnešní 
pravidla respektovat.    (Sir) 

pokřik,   POKŘIK ,   POKŘIK 
Pokřik býval kořením skautské činnosti. Je 
to vlastně skautská lidová poezie. Dlouhé 
deklamovánky nejsou účinné, pokřik má 
být krátký, stručný, výstižný. Nejstručnější 
je snad vojenské „Hurááá“. Původně je to 
volání po krvi nepřítele, ale tu si skauti 
nežádají. Českokamenická vlčata stručná 
jsou: 

MY JSME VLČÍ SMEČKA 
BASTA FIDLI - TEČKA ! 

Oldskauti Západočeské družiny Svojsíkova 
oddílu si v pokřiku připomínají oblastní 
symbol generála Klecandy. 

V BÍLÉM ORLU SYMBOL CHOVÁ 
I DRUŽINA SVOJSÍKOVA. 

Severočeský krajský pokřik je skutečně 
stručný a výstižný: 

NA SEVERU STRÁŽ 
VĚRNOU VLASTI MÁŠ ! 

Bylo by zajímavé poznat, jak to vypadá  
s pokřiky u Vás ?    (Sir) 

Rád bych, kdyby se tato rubrika pravidelněji 
objevovala na stránkách Kmenových novin 

PÍSNĚ U TÁBOROVÉHO OHNĚ 
Každé společenství, které se chce radovat, 
začne dříve čí později zpívat. Písničky mají 
totiž jednu nenahraditelnou sílu: sdružují 
kolektiv do pocitu vzájemné jednoty, 
vytvářejí silný pocit sounáležitosti, 
dokážou vyjadřovat více, než se dá říci 
slovy. Každé hnutí má své písně, každá 
církev, písní ve formě hymny se 
reprezentuje většina států. Také skautské 
hnutí je od počátku spojeno se zpěvem. 
Vlastní specifická tvorba je spíše 
vzácností, zato však svoje místo nacházely 
mezi skauty písně s přírodní tématikou, 
s oslavou boje za spravedlnost, statečnosti, 
kamarádství ap. 

Moderní doba zaplavuje svět písničkami 
všeho druhu, nejvíce tzv. moderní 
populární písní. Najdeme v nich řadu 
nádherných melodií i textů, ale velkou 
většinu tvoří doslova průměrný šunt. 
Skautské hnutí sdružuje určitý výběr lidí 
řídících se jasnými mravními zásadami, a 
proto by i písně provázející život skautů, 
měly mít dobrou úroveň.  

K táborovým ohňům, k družinovým i 
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oddílovým schůzkám se nehodí většina 
moderních populárních šlágrů. Výborný 
repertoár písní však nabízí tvorba tzv. 
folku. 
My máme jedinečnou zásobu v lidových 
písních. Cenné texty i melodie přinášejí 
některé šansony (např. tvorba Jaroslava 
Ježka nebo dvojice Jiří Šlitr, Jiří Suchý), 
ale i zde je třeba vybírat. O dobrý písňový 
repertoár se musí pečovat. Učit se melodie 
i texty, neustále doplňovat naši znalost 
novými písněmi, správně je u táborových 
ohňů seřadit, dobře je doprovázet. Naprostý 
úpadek představuje reprodukovaná hudba 
těchto žánrů u táborového ohně nebo na 
schůzce. Svědčí o nemohoucnosti družiny 
nebo oddílu, o lenosti učit se a sami písně 
vytvářet. Je to ochuzení o pocit vzájemnosti 
a sounáležitosti. Je úplně něco jiného zpívat 
než pasivně poslouchat. Reprodukovaná 
hudba v klubovně však má své místo. Když 
si chceme připomenout prožité okamžiky 
nebo si poslechnout trochu hudby pro 
poučení či potěchu. 

Protože byly po určitou dobu problémy 
s opatřováním zpěvníků, vyšel v edici 
Skautské prameny (Liberec 1994) Zpěvník 
zahrnující 220 písní. Obsahuje písně 
skautské, vodácké a tábornické, lidové, 
kánony, písně pro rovery a rangers. 
Současně je zpěvník vybaven texty o zpěvu 
na schůzkách, nácviku písní ap. Motem 
zpěvníku jsou slova: „Píseň byla vždy 
člověku potřebou jako chléb a sůl. To jenom 
teď se nám zdá, že zlato je víc“. 

 Jiří Pilka - Jip 

LIST Z KRONIKY 
Cestování za smutnou minulostí 
S minulým režimem jsme se setkali všichni, 
každý však jiným způsobem. Jsou mezi námi 
i tací, kteří byli postiženi velmi citelně a větší 
či menší část svého života prožili za dráty 
komunistických lágrů. 
V našem 316. klubu OS při 3. středisku 
v Příbrami působí také  br. Fr. Zahrádka -

 Prášek, ředitel „Muzea III. odboje. Proto se 
snažíme využívat jeho znalostí a životních 
zkušeností, abychom tuto dobu přiblížili 
mladé generaci. Na táborech obou kmenů, 
ale i jinde, to velmi poutavým způsobem 
každoročně br. Prášek přednáší. Letos na 
dubnovém srazu roverů v Příbrami vyrazil 
br. Prášek s několika účastníky na dvacet 
kilometrů dlouhou vycházku k trestnému 
táboru Vojna, jednomu z nejproslulejších 
lágrů na Příbramsku. Tato vycházka 
inspirovala i nás starší členy klubu OS, a o 
třetí sobotě v květnu jsme absolvovali 
rovněž návštěvu tohoto lágru. Trasu pro 
devět členů našeho klubu OS a dva hosty 
z OS Praha 2 jsme si zkrátili autobusem do 
obce Žežice a odtud jsme brdskými lesy 
vystoupali na kopec Vojna (cca 600 m n. 
m.),který dal jméno nejen blízké osadě, ale i 
lágru. V lese kolem kopce jsou dosud patrné 
šance švédských vojsk, která tu ve třicetileté 
válce zimovala. Potom jsme po cestě kdysi 
vybudované pro přesun sovětských raket, 
došli osadou Vojna kolem bývalých kasáren 
neblaze proslulého strážního oddílu „Jeřáb“ 
k bývalému lágru Vojna, do nějž jsme 
s povolením vojenské správy mohli vstoupit. 
V místech, kde stávaly dřevěné baráky, 
zůstaly dodnes jen obrysy jejich základů, 
protože správa vojsk Civilní obrany po 
převzetí tábora dala baráky „z požárních a 
bezpečnostních důvodů“ zbourat. Dodnes 
stojí zbytky velitelství lágru, kde neomezeně 
vládl velitel tábora všemi zvaný „Pingl“. 
Zachován zůstal také betonový bunkr, který 
se kdysi plnil i čtyřiceti mukly, ve kterém se 
„pouhým deseti“ špatně stálo a dýchalo. 
Stísněni jsme prošli branou, která kdysi 
znamenala vstup do pekla. Tyto velmi 
nepříjemné pocity z nás opravdu padly až 
v krásných lesích, jimiž jsme se pěšky vrátili 
do Příbrami. Tyto kruté události nesmí být 
nikdy zapomenuty zejména proto, aby se již 
nikdy nemohly opakovat. (Kudla) 
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Poděkování středisku Rokycany  

Ve dnech 18. až 20 září t.r. se konalo 
v Rokycanech velké náčelnictvo. S velkým 
obdivem jsme vyslechli informaci, že 
domov musel být „od třísky“ obnoven po 
roce 1990 tisícihodinovým úsilím 
nevelkého počtu členů. Rád bych 
poděkoval jménem účastníků zasedání 
všem členům střediska a 55. klubu OS 
Rokycany za příjemné chvíle strávené ve 
Skautském domově. Nejdříve všem 
sestrám a bratřím, kteří se podíleli na 
přípravě a přímé službě během zasedání, za 
to, že nikomu nic nechybělo. Vzpomenout 
si zaslouží také br. Prokůpek - Forol, 
doyenovi klubu, který věnoval kus své 
úrody překrásných jablek na stůl účastníků. 
Naše vřelé díky patří i dalším, kteří ulehčili 
a zpříjemnili celý náš pobyt br. Jagerovi, 
Šmídovi, dále br. Drechslerovi - Wabimu, 
za výpravu do Brd. Poděkování členům a 
vůdci 13. klubu Mematěj - Plzeň bratru 
Světlíkovi za příjemné posezení s čerstvě 
vyuzenými klobásami přímo v osadě. 
V neposlední řadě dík vůdci střediska br. 
Šachovi a Bizonovi, župnímu zpravodaji, 
za dobrou organizaci a vzorné 
pohostinství.  

Statut odboru pro vzdělávání kmene OS 
Odbor pro vzdělávání kmene OS 
připravuje svůj Statut, jeho 1. návrh byl 
předložen k připomínkám VNOS konaném 
v září v Rokycanech.  

Příručka OS dokončena  
Na připravované kmenové poradě v Polné 
bude předveden vzorek příručky, aby bylo 
možné na základě objednávek stanovit 

náklad do tisku. Její tisk lze předpokládat 
v lednu 1999. 
POZNAMENEJTE SI DO SVÝCH KALENDÁ ŘŮ! 
 
Česká pošta, s.p. Poštovní muzeum a 
odbor skautského sběratelství Junáka 
Vás srdečně zvou na vernisáž výstavy  

Dne 6. října 1998 v 15 hodin Dne 6. října 1998 v 15 hodin Dne 6. října 1998 v 15 hodin Dne 6. října 1998 v 15 hodin     

vvvv    Poštovním muzeu Poštovním muzeu Poštovním muzeu Poštovním muzeu     
VVVV    Praze 1, Nové mlýny 2Praze 1, Nové mlýny 2Praze 1, Nové mlýny 2Praze 1, Nové mlýny 2    

Výstava,Výstava,Výstava,Výstava,    
ke které bude používáno 28. 10. 1998 ke které bude používáno 28. 10. 1998 ke které bude používáno 28. 10. 1998 ke které bude používáno 28. 10. 1998     

příležitostné poštovní razítkopříležitostné poštovní razítkopříležitostné poštovní razítkopříležitostné poštovní razítko    
aaaa vydána dispozice s vydána dispozice s vydána dispozice s vydána dispozice s    přítiskem,přítiskem,přítiskem,přítiskem,    

potrvá do 8. 11. 1998 potrvá do 8. 11. 1998 potrvá do 8. 11. 1998 potrvá do 8. 11. 1998     
 

X. ročník 
 Memoriálu prof. Rudolfa Plajnera  

se bude konat 
 v sobotu 22. kv ětna p říštího roku.  

Přejeme si, aby byl ješt ě zdařilejší než 
dosavadní ro čníky.  

 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  	  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, 116 47 Praha 1, Senová žné nám. 24  nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum. 

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS 

 

 


